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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 2 feb. 1962
*'s Morgens te 10 uur aangevangen, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Klompé,
Korthals, Luns, De Pous, Toxopeus en Visser (afwezig zijn de Ministers Cals, Marijnen,
Veldkamp en Zijlstra).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Van den Berge (punten 2, 3, 10 en
12f), De Jong (2a ged.), Roolvink (punten 10, 12f, h en j) en Scholten (punten 10 en 12i) alsmede
de Ambassadeur Dr. J.H. van Roijen (punt 2a gedeeltelijk).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
a. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 26 januari 1962, punt 5.)
Minister Luns deelt mede, dat de overkomst van de Ambassadeur Van Roijen nuttig is, aangezien
deze door de pers de indruk had, dat er grote onenigheid bestaat over dit beleid in het Kabinet en
dat het Kabinet zal worden vervangen door een ander, dat Nieuw-Guinea zal overdragen aan
Indonesië. Spreker acht het wenselijk, dat de Ambassadeur ook korte tijd de vergadering van de
Ministerraad bijwoont, aangezien hij sterk gekant blijkt tegen bilateraal overleg en zelfs tegen het
contact met onze ambassadeurs om boodschappen van Indonesische officiële zijde in ontvangst
te nemen, dat de Regering heeft toegestaan. Spreker stelt voor de Ambassadeur hiervoor uit te
nodigen. De Raad besluit aldus.

Minister Luns herinnert eraan, dat onze Ambassadeur in Londen, Bentinck, was
gezegd officiële Indonesische vertegenwoordigers aan te horen als hij van die zijde werd
benaderd. Dit is van regeringszijde ook medegedeeld aan de groep-Van Eeghen. Het is daarna
van Indonesische zijde verkeerd geinterpreteerd door te stellen, dat Bentinck door de Regering
gemachtigd was onderhandelingen te voeren (waarmede dus bilateraal overleg aan de gang zou
zijn). Van de zijde der Amerikaanse ambassade wordt ook gezegd, dat op het moment, dat de
Nederlandse Regering zegt, dat de bodem van de Nederlandse concessies is bereikt, van alle
kanten brieven [worden] ontvangen, waardoor twijfel ontstaat over de houding van de
Nederlandse bevolking en van het Kabinet. Men denkt ook in die kring, dat spreker een beleid
voert, dat de rest van het Kabinet niet deelt, en het was onbekend, dat hij wekelijks rapport
hierover uitbrengt in de Ministerraad, terwijl de belangrijkste telegrammen ook door de Minister-
President en de Vice-Minister-President worden gezien. De Ambassadeur Bentinck heeft de
Indonesische Ambassadeur in Moskou Malik ontvangen. Deze Indonesiër, die geacht wordt een
akkoord met Nederland niet van de hand te willen wijzen, deelde mede in het bezit te zijn van
twee machtigingsbrieven, nl. van President Sukarno en van de Minister van Buitenlandse Zaken
Subandrio. Er zat niet zoveel in het gesprek zelf, dat hij in Londen met Bentinck heeft gevoerd.
Laatstgenoemde heeft gezegd, dat hij het aan zijn Regering zou doorgeven en dat de Nederlandse
Regering U Thant hiervan op de hoogte zal stellen (wat Mr. Schürmann intussen heeft gedaan).
Spreker heeft Bentinck gemachtigd een tweede gesprek te hebben, waarbij hij moet zeggen, dat
de Nederlandse Regering, zoals bekend is, in bespreking is met U Thant en dat zij het onjuist zou
achten dit door te snijden. Voorts moet hij zeggen, dat U Thant door ons op de hoogte wordt
gehouden en dat de Nederlandse Regering alleen besprekingen over Nieuw-Guinea wil houden
met een derde erbij. Spreker dringt erop aan, dat de Ministers naar Buitenlandse Zaken verwijzen,
als zij over Nieuw-Guinea benaderd worden.

Minister Klompé acht het wenselijk, dat de Regering inzage vraagt van allerlei
boodschappen van Nederlanders, die op het State Department zouden binnenkomen. Minister
Luns zegt toe dit te zullen laten vragen.
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De Minister-President heeft aanvullende gegevens aan de Tweede Kamer gezonden.
De waarnemend Voorzitter bleek in een gesprek verbaasd erover, dat hij dit door de radio had
gehoord, voordat hij het stuk zelf onder ogen had gekregen. Spreker heeft hem verwezen naar de
griffie van de Tweede Kamer. De waarnemend Voorzitter was van oordeel, dat er geen aanleiding
was voor terugroeping van de Tweede Kamer van haar reces, maar wel voor een bijeenkomst van
de Commissie voor Buitenlandse Zaken. Hiervoor is als datum donderdag 8 februari a.s.
afgesproken. Spreker heeft ontkennend geantwoord op zijn vraag of hieraan ook de Ambassadeur
Van Roijen zou deelnemen.

Minister Visser heeft berichten als zou het zeventiende bataljon ter versterking van
de verdediging naar Nieuw-Guinea worden gezonden laten tegenspreken. Spreker heeft al eerder
de opdracht gegeven na te lopen wat nodig zou zijn in geval van een militaire aanval door
Indonesië. Dit is uitsluitend een studie, waaromtrent nog geen enkele beslissing is genomen.

De Minister-President acht rimboe-oefeningen door mariniers niet verkeerd, maar
men moet dit op het ogenblik niet publiceren.

Minister Luns deelt vervolgens mede hoe het is gelopen na de vorige vergadering
met de kwestie van de Indonesische gevangenen van het treffen bij de Vlakke Hoek. Na een
protest door Indonesië tegen het voorstel van U Thant, dat een vertegenwoordiger van de
Verenigde Naties deze gevangenen op Nieuw-Guinea zou bezoeken, is met U Thant afgesproken
dat hij iemand van het Internationale Rode Kruis als zijn afgezant zal aanwijzen. Door de
dislocatie van deze gevangenen zal deze afgezant vele plaatsen op Nieuw-Guinea kunnen
bezoeken. De voorwaarden voor het loslaten van de gevangenen zullen op Nieuw-Guinea
geregeld kunnen worden.

Spreker geeft vervolgens een korte toelichting bij de berichten over de eenzijdige
televisie-uitzending door de BBC. De President van de BBC heeft na het zien hiervan aan de
Ambassadeur Bentinck gezegd, dat hij het een tendentieuze uitzending vond. Nagegaan wordt of
in een nieuwe uitzending het Nederlandse standpunt belicht kan worden. De Minister-President
deelt mede, dat de samensteller van dit programma al eerder een boek heeft geschreven, dat sterk
pro-Indonesisch is. Na de weigering door de Nederlandse ambassade in Londen van interviews
met enkele Nederlandse Ministers is betrokkene nog in Nederland geweest, o.a. bij de RVD, maar
hij heeft geen moeite gedaan om alsnog een interview te krijgen.

Minister Luns deelt mede, dat op de conferentie van Afrikaanse landen in Lagos
(waaraan vier landen van de Casablancagroep niet hebben deelgenomen) ook de kwestie Nieuw-
Guinea op de agenda stond. De conferentie heeft zich echter unaniem uitgesproken voor de
noodzaak om het zelfbeschikkingsrecht aan de bevolking van dit gebied te geven.

Minister Korthals brengt een kwestie inzake de molestverzekering ter sprake. De
verzekering voor de scheepvaart in Londen heeft steeds een wereldwijd karakter, maar kort
geleden zijn de havens en plaatsen zowel in Indonesië als op Nieuw-Guinea uitgezonderd. De
verzekeraars van Lloyds zijn wel bereid het risico voor vaart op deze gebieden op zich te nemen,
maar voor maximaal veertien dagen en een aanmerkelijk hogere premie. Naar aanleiding van een
brief van de Nederlandse scheepvaartmaatschappijen, die Nieuw-Guinea aandoen heeft een
bespreking plaats gehad tussen Verkeer en Waterstaat, Binnenlandse Zaken en Financiën.
Voorgesteld wordt, dat Nederlandse schepen tijdens hun verblijf in Nieuw-Guinea voor 90% van
de waarde gratis dekking kunnen krijgen. In een beslissing, dat de Regering het risico zelf neemt,
zal men kunnen zien, dat zij het gevaar niet zo groot acht.

Minister Toxopeus deelt naar aanleiding van dit voorstel van Minister Korthals
mede, dat Gouverneur Platteel heeft gevraagd na de garanties die zijn gegeven voor de aanleg van
voorraden nu ook garanties te geven voor gebouwen enz. Het lijkt spreker niet juist om dergelijke
garanties te geven.

Staatssecretaris Van den Berge is het met Minister Toxopeus eens, dat het punt van
de verzekering van de scheepvaart duidelijk geïsoleerd moet worden van andere verzoeken om
garanties.



Minister De Pous is het ermede eens, dat de schepen op Nieuw-Guinea moeten
blijven varen, maar de vraag rijst of de staat het risico niet zelf moet herverzekeren.

De Minister-President stelt voor, dat nog overleg wordt gepleegd met Financiën over
de vraag of al dan niet tot herverzekering zal worden overgegaan. Minister Korthals voegt hieraan
toe, dat ook nog overleg zal plaats vinden over de isolering, waarop Staatssecretaris Van den
Berge wees en over de vraag welke schepen onder de regeling zullen vallen. De Raad verklaart
zich met het principe en de voorgestelde procedure akkoord.

De Ambassadeur Dr. Van Roijen komt in de vergadering.

De Minister-President zegt in zijn welkomstwoord, dat de Ministers gaarne de visie van Dr. Van
Roijen over dit onderwerp willen vernemen.

Dr. Van Roijen zegt, dat indien hem in het kader van deze zaak wat wordt
opgedragen hij zijn uiterste best zal doen bij de te voeren besprekingen tot een resultaat te
komen. Hij acht het van groot belang, dat het niet tot een mislukking komt. Reeds bij aankomst
op Schiphol heeft hij gezegd, dat bepaalde eisen van Indonesië onaanvaardbaar zijn, omdat zij
neerkomen op capitulatie van Nederland zelfs vóór besprekingen begonnen zijn. Behalve het
punt van de overdracht van het bestuur is ook onaanvaardbaar een mandaat over het gebied
waarbij Indonesië de enige mandataris zou zijn. Volgens spreker is hoofdzaak, dat men het
beginsel van de zelfbeschikking voor de Papoea's toepast, t.w. dat Nederland de bevolking niet
aan Indonesië overdraagt tegen haar wil. Bij besprekingen hier te lande heeft spreker tot zijn
schrik geconstateerd, dat de mening bestaat, dat Nederland voor een situatie van overmacht staat;
deze overmachtstoestand is er echter niet. Komende op het punt van de bilaterale besprekingen
begrijpt hij na zijn gesprekken met de Minister-President en Minister Luns hoe moeilijk het is om
telkens te weigeren Indonesiërs aan te horen als zij zich melden, vooral als men een brief van
Sukarno heeft, dat men de enige is die tot besprekingen gerechtigd is. De Indonesiërs willen
echter dergelijke gesprekken om het contact via U Thant onmogelijk te maken; om dezelfde
reden moet men daarom van Nederlandse kant bilaterale besprekingen afwijzen. Ook het contact
via de Nederlandse Ambassadeur in Londen houdt het gevaar in, dat men stelt, dat de eigenlijke
besprekingen in Londen plaats vinden.

Met betrekking tot de Verenigde Staten zegt spreker, dat ondanks de onwil van de
Amerikaanse Regering om de wapenleveringen en de economische hulp aan Indonesië stop te
zetten de stemming voor Nederland gunstig is. Vooral het verhinderen van de landing bij de
Etnabaai heeft een uitstekende indruk gemaakt. In de Verenigde Naties is de Nederlandse positie
bepaald versterkt, omdat men de Nederlanders uitermate redelijk vond. Het betrachten van
redelijkheid blijft voor Nederland een van de belangrijkste dingen, waarmede nadelen, die wij
hebben, gecompenseerd kunnen worden. De Amerikaanse Regering wil de bevolking van
Indonesië te vriend houden en wil trachten, dat zij niet in communistisch vaarwater raakt. Zij die
kennis hebben van de Aziatische mentaliteit zijn het hiermede niet eens. Spreker  hoopt, dat de
Amerikaanse Regering voldoende pressie op Indonesië uitoefent om de pre-condities te laten
vallen. Indien het tot een voorbespreking komt, zal men moeten trachten tot een oplossing voor
Nieuw-Guinea te komen (wat dan wel maanden zal duren), maar tevens moet men ernaar streven
tot een herstel van de normale betrekkingen te komen. In het gesprek dat hij 's morgens met de
Amerikaanse Ambassadeur Rice heeft gehad vermeldde deze, dat hij tot de overtuiging was
gekomen, dat ondanks andere persuitlatingen de Regering niet wegens haar Nieuw-Guineabeleid
door het parlement ten val zal worden gebracht en dat hij dit aan Washington had gerapporteerd.
Hij waarschuwde voorts, dat de Indonesiërs zich grote moeite geven, om, ook bij U Thant, de
indruk te wekken, dat als men nog even wacht het Nederlandse Kabinet valt.

Minister Luns merkt op, dat het aantal inlichtingen toeneemt, dat de Indonesische
Regering niet bereid is op de voorstellen van de Secretaris-Generaal U Thant in te gaan. In
verband daarmede oppert spreker de gedachte, dat de Nederlandse Regering zich niet tot de



Veiligheidsraad wendt, maar na het rapport van U Thant de zaak aan de zittende Algemene
Vergadering voorlegt met het verzoek een nieuwe aanbeveling te geven. Spreker stelt aan Dr. Van
Roijen de vraag of hij meent, dat wij in dat geval op de steun van de Amerikaanse Regering
zouden kunnen rekenen. Dr. Van Roijen gelooft, dat de Amerikanen zullen zeggen, dat dit op dit
ogenblik nog niet veel doel heeft en dat men moet wachten op nog een poging om de
Indonesiërs rond de conferentietafel te krijgen. Men zal ook zeggen, dat het niet zeker is, dat een
resolutie terzake meer stemmen zal krijgen dan de Brazzaville-resolutie.

Minister Beerman staat evenals Dr. Van Roijen op het standpunt, dat geen
overdracht van het bestuur zonder meer mogelijk is, waarbij spreker het accent legt op 'zonder
meer'. Dr. Van Roijen antwoordt, dat toen de Nederlandse Regering aan de Papoea's beloofde, dat
zij het recht van zelfbeschikking te zijner tijd zouden kunnen uitoefenen, zij dit niet gedaan heeft
met de gedachte zich er weer van af te maken. Overdracht van het bestuur aan Indonesië zonder
instemming van de bevolking is daarom in strijd met de nationale waardigheid. Er is uiteraard
geen bezwaar tegen, als de bevolking dit zelf zou wensen. Over de wijze waarop de mening van
de bevolking zou kunnen worden gevraagd, bevatte de Brazzaville-resolutie een regeling.

De Minister-President herinnert eraan, dat de Nederlandse Regering in de laatste fase
de pre-conditie inzake het zelfbeschikkingsrecht voor een bespreking met Indonesië in
tegenwoordigheid van een derde heeft laten vallen. Als Indonesië dit ook doet en een gesprek
gaat plaats vinden over de agenda loopt men de kans, dat beide partijen al gauw op dezelfde wijze
diametraal tegenover elkaar staan. Dr. Van Roijen antwoordt, dat hij zo dikwijls aan de
conferentietafel heeft gezeten met diametraal tegenover elkaar staande uitgangspunten, waarbij
men toch tot een solutie is gekomen.

De Minister-President wijst op het moeilijke punt, dat Nederland de uitoefening van
het zelfbeschikkingsrecht als pre-conditie heeft laten vallen, maar er toch aan vasthoudt, dat geen
overeenkomst tot stand kan komen tegen de wil van de betrokken bevolking. Dr. Van Roijen is
het ermede eens, dat als Nederland dit te sterk stelt men zegt, dat het toch een pre-conditie is.
Minister Luns zegt, dat het laten vallen van deze pre-conditie hier en daar een onjuiste indruk
heeft gewekt. De Australische Regering heeft hieromtrent gevraagd of dit betekent, dat
Nederland nu bereid is om achter de façade van het zelfbeschikkingsrecht het gebied toch aan
Indonesië over te dragen. Spreker heeft dit recht laten zetten.

Dr. Van Roijen wijst erop, dat als de Indonesiërs stellen, dat zij bereid zijn tot
besprekingen op basis van de overdracht van het bestuur, zij toch een pre-conditie bedoelen te
stellen.

Minister Klompé wijst erop, dat er nog een andere reden is om de Nederlandse
positie duidelijk te stellen, nl. met het oog op de indruk op de ambtenaren en zakenlieden op
Nieuw-Guinea en de Papoea's zelf. De Minister-President voegt hieraan toe, dat het buitenland zich
moet realiseren, dat het onmogelijk maken van een rustige ontwikkeling Nieuw-Guinea zou
kunnen brengen in eenzelfde situatie als in Kongo is ontstaan. Dr. Van Roijen antwoordt, dat de
Amerikanen dit ook wel voor ogen hebben; zij zouden daarom voor het voorbereiden van een
referendum een neutraal tussenbestuur willen hebben.

Minister Van Aartsen stelt aan Dr. Van Roijen de vraag of er een kans is, als alles
zou mislopen en het tot een militair treffen zou komen, dat Amerika ons enige steun zou geven.
Dr. Van Roijen antwoordt, dat de Amerikaanse Regering Nederland tot nu toe geen enkele hoop
op steun heeft willen geven. Of dit in het geval, dat Minister Van Aartsen noemde, wel zal
gebeuren hangt af van het verder verloop van de zaken, o.a. de besprekingen via U Thant.
Minister Luns voegt hieraan toe, dat Australië wel enige voorbereidingen heeft getroffen en dat er
een discussie in het Australische parlement komt, waarbij de Regering zich tegen het verwijt van
het voeren van een 'München-politiek' moet verweren.

De Minister-President dankt Dr. Van Roijen voor zijn uiteenzettingen.
- - -



12. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
b. Situatie van zendingsarbeiders op Nieuw-Guinea
De Minister-President heeft een brief ontvangen van het moderamen van de generale synode der
Nederlandse Hervormde Kerk inzake de situatie van de zendingsarbeiders en hun gezinnen op
Nieuw-Guinea. Hij stelt voor, dat hij deze brief aan Binnenlandse Zaken zal doorzenden. De
Raad verklaart zich hiermede akkoord.
- - -
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5 1. Brief van de Minister-President aan de Voorzitter van de Tweede Kamer van 
31 januari 1962 

Op 31 januari 1962 richtte de Minister-President, Prof. Dr. J. E. de Quay, zich met 
het hierna volgende schrijven tot de Voorzitter van de Tweede Kamer der Staten- 
Generaal : 

's-Gravenhage, 31 januari 1962. 

Sedert de verklaring, die op 2 januari jl. door mij in de Tweede Kamer werd afgelegd en het in 
aansluiting daarop gehouden debat, hebben zich inzake het vraagstuk Nieuw-Guinea de volgende 
ontwikkelingen voorgedaan.1 

In een aantal hoofdsteden werd het diplomatieke overleg voortgezet. Mede op aandringen van de 
Amerikaanse Regering, die deed weten dat zij zelf geen actieve bemiddelaarsrol in het onderhavige 
geschil wenste te spelen, heeft de waarnemend Secretaris-Generaal van de V.N., de heer Thant, in het 
begin van deze maand verklaard zich ter beschikking van beide partijen te zullen stellen, indien deze 
ertoe bereid zouden zijn het vraagstuk Nieuw-Guinea onder zijn auspiciën, zonder prealabele voor- 
waarden te bespreken. De heer Thant voegde daaraan toe, dat hij niet als bemiddelaar of als verzoener 
ZOU optreden, omdat zulks in zijn functie minder juist zou zijn, doch dat hij als moderator al het 
mogelijke zou doen om partijen tot elkaar te brengen en de onderhandelingen te doen slagen. In 
overeenstemming met de op  2 januari jl. door mij afgelegde verklaring, waarover de heer Thant zich 
zeer waarderend uitliet, kon daarop van Nederlandse zijde terstond een instemmend antwoord wor- 
den gegeven. Hoewel op dat ogenblik redenen bestonden om aan te nemen, dat ook van Indonesische 
zijde een bevestigend antwoord zou worden ontvangen, bleef zulk een antwoord uit en werd uit 
Indonesische uitlatingen de indruk verkregen, dat Indonesië zich opnieuw stelde op  basis van de 
prealabele conditie, die ook vóór de behandeling van het Nieuw-Guinea-vraagstuk in de Assemblée 
haar houding had bepaald, nl., dat slechts zou worden onderhandeld op basis van overdracht van het 
gebied aan Indonesië. Zij was niet bereid daarvan af te wijken. Hoewel andere diplomatieke contacten 
in en buiten de Volkerenorganisatie bevestigden, dat onderhandelingen zonder prealabele voorwaar- 
den de juiste weg tot oplossing van het geschil werden geacht, hebben verdere pogingen van de 
heer Thant om een voor beide partijen aanvaardbare formule te vinden voor het houden van be- 
sprekingen onder zijn auspiciën, die bij Nederland geen bedenking ontmoette, tot dusver niet tot succes 
geleid. 

Een ~ndonesische landingspoging op  15 januari jl. heeft geleid tot een gewapend incident tussen 
Nederlandse en Indonesische marine-eenheden. Deze agressieve daad, waarvan de Regering met 
bezorgdheid heeft kennisgenomen, volgde op een reeks van openlijke bedreigingen met militair geweld, 
die tijdens de laatste maand van Indonesische zijde zijn geuit. Het stemt de Regering tot voldoening, 
dat de Nederlandse strijdkrachten met grote bekwaamheid hun plicht hebben vervuld. 

Bij mijn brief van 18 dezer werd de Kamer een communiqué toegezonden, houdende de tot dan 

Voor de tekst van de verklaring van de Minister-President in de Tweede Kamer op  2 januari 1962 : 
Zie Uitgave no. 73 van het Ministerie van Buitenlandse Zaken, hoofdstuk V, par 5. 
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bekende gegevens over het incident.l Aan de daarin opgenomen gedetailleerde mededelingen kan 
thans nog worden toegevoegd, dat Indonesische overlevenden in beëdigde verklaringen hebben be- 
vestigd, dat de eerste vuuropening van Indonesische zijde plaatsvond. Voorts is nog gebleken, dat de 
Indonesische manschappen van de landmacht, die getransporteerd werden met de ,,Matjan Tutul" 
en de andere motortorpedoboten, behoorden tot een eenheid van de R.P.K.A.D. (paracommando's). 
Definitief kan worden aangenomen, dat comn~odore Sudarso van de Indonesische marine niet door 
de Nederlandse strijdkrachten is gevonden. 

Nog twee overlevenden, beiden manschappen van de Indonesische landmacht, zijn in de avond van 
20 dezer bij Kokenau in een rubberboot aan land gekomen. 

De Regering heeft, zodra de identiteit van de in N.N.G. aan wal gebrachte Indonesische overlevenden 
van het M.T.B.-incident definitief was vastgesteld en hun namen h.t.l. waren ontvangen, het Comité 
van het Internationale Rode Kruis te Genève verzocht zijn bemiddeling te willen verlenen teneinde 
de Indonesische Regering van deze gegevens op de hoogte te stellen. Tevens zal het Internationale 
Rode Kruis in de gelegenheid worden gesteld betrokkenen door een vertegenwoordiger te doen be- 
zoeken. Aan het Comité is medegedeeld, dat de Regering het Verdrag van 1949 (Tractntenblad 1951 
nr. 74) niet van toepassing acht. Zij wil het incident niet beschouwen als een gewapend conflict, zoals 
bedoeld in artikel 2 van genoemd verdrag. 

Terstond na het bekend worden van het incident deed de wnd. Secretaris-Generaal van de V.N. in 
gelijkluidende telegrainmen andermaal een beroep op de Indonesische President en mijzelf om te 
zoeken naar een vreedzame oplossing voor het geschil tussen Nederland en Indonesië.' 

In mijn antwoordtelegram van de daarop volgende dag, 16 januari jl., herhaalde ik de Nederlandse 
bereidheid tot het voeren van onderhandelingen zonder prealabele voorwaarden onder auspiciën van 
de V.N. Ik voegde daar toen echter aan toe dat, indien Indonesië de niet uitgelokte aanval van 
15 januari zou herhalen, de Nederlandse strijdkrachten opnieuw, in overeenstemniing met artikel 51 
van het Handvest, gebruik zouden maken van hun recht van legitieme zelf~erdediging.~ 

In verband met het uitblijven van een antwoord van de Indonesische President en de gespannen 
situatie van het ogenblik, richtte de wnd. Secretaris-Generaal zich op 17 januari jl. andermaal tele- 
grafisch tot President Sukarno en o~ldergetekende.~ 

De tekst van het door mij ontvangen telegram en van mijn op 18 januari jl. verzonden antwoord- 
telegram werden terstond aan de Kainer toegezonden. In mijn antwoord aan de heer Thant heb ik 
nogmaals bevestigd, dat de Nederlandse Permanente Vertegenwoordiger te New York, in overeen- 
stemming met het desbetreffend telegrafisch verzoek van de heer Thant, instructies had ontvangen 
zich ter beschikking van de wnd. Secretaris-Generaal te houden voor het voeren van besprekingen 
niet het oog op het zoeken naar een vreedzame regeling van het vraagstuk in overeensteniming met 
de doelstellingen en grondbeginselen van het Handvest. Tevens werd door mij daarin in herinnering 
gebracht het voorstel, dat destijds door de Regering aan de heer Hammarskjöld werd gedaan met 
betrekking tot het zenden van één of meer waarnemers, of één of meer persoonlijke vertegenwoor- 
digers. naar Nederlands Nieuw-Guinea." 

Uit het antwoordtelegram van President Sukarno aan de heer Thant, dat op 20 januari jl. werd 
gepubliceerd, blijkt dat Indonesië de mogelijkheid tot vreedzaam overleg nog niet heeft uitgeschakeld. 
Immers, de Indonesische Permanente Vertegenwoordiger te New York werd geïnstrueerd zich even- 
eens ter beschikking van de wnd. Secretaris-Generaal te houden. Een niet officiële vertaling van dit 
telegram gaat als bijlage hier neven^.^ 

Voor de tekst van de terzake uitgegeven communiqué's: Zie bijlagen 5 en 6. 
Voor de tekst van het telegram dd. 15 januari 1962 van de heer Thant aan de Minister-President: 

Zie bijlage 3. 
Voor de tekst van het antwoord-telegratli dd. 16 januari 1962 van de Minister-President aan de heer 

Thant: Zie bijlage 4. 
Voor de tekst van het telegram dd. 17 januari 1962 van de heer Thant: Zie bijlage 7. 
Voor de tekst van het antwoord dd. 18 januari 1962 van de Minister-President aan de heer Thant: 

Zie bijlage 8. 
Voor de tekst van het telegram dd. 20 januari 1962 van President Soekarno aan de heer Thant: Zie 

bijlage 9. 



42 NEDERLANDS NIEUW-GUINEA IN HET NEDERLANDSE PARLEMENT 

Mede omdat de Regering het niet gewenst acht in het huidige stadium de pogingen van de heer 
Thant tot het zoeken naar een oplossing te doorkruisen, heeft zij besloten vooralsnog niet aan te 
dringen op een behandeling van het probleem in de Veiligheidsraad. De Regering heeft dit college 
echter wel over de feiten doen inlichten, mede ter voldoening aan artikel 51 van het Handvest met 
betrekking tot legitieme zelfverdediging. 

Naar aanleiding van recente pogingen van particuliere zijde om contacten te leggen, is door mij 
aan de desbetrefïende particuliere tussenpersonen desgevraagd medegedeeld, dat ik bereid ben een 
Indonesische ambassadeur, tezamen met de Minister van Buitenlandse Zaken, in Nederland te ont- 
vangen, indien deze een verzoek daartoe zou doen ten einde de ambassadeur de gelegenheid te geven 
de Regering in kennis te stellen van de Indonesische inzichten ten aanzien van het probleem Neder- 
lands Nieuw-Guinea. Het gesprek heeft niet plaats gehad, aangezien men van Indonesische zijde niet 
tot een dergelijk verzoek is overgegaan. 

Ook heeft de Minister van Buitenlandse Zaken aan Hr. Ms. ambassadeurs op diplomatieke posten 
in het buitenland medegedeeld, dat zij gemachtigd zijn mondelinge boodschappen van Indonesische 
vertegenwoordigers in ontvangst te nemen. Alle aldus ontvangen mededelingen zullen onmiddellijk 
worden doorgegeven aan de waarnemend Secretaris-Generaal van de Vereenigde Naties. 

Zoals de Kamer bekend is, acht de Regering om de reeds bij herhaling uiteengezette redenen essen- 
tieel, dat onderhandelingen in breder verband plaats hebben. De kans op welslagen van bilaterale 
onderhandelingen acht zij niet aanwezig. 

Reeds vóór het gewapende incident hadden de meeste bevriende landen, die tot dan toe op beperkte 
schaal wapens en strategische materialen aan Indonesië hadden geleverd, in de herhaalde bedreigingen 
met gewapend optreden tegen Nederlands Nieuw-Guinea van Indonesische zijde aanleiding gevon- 
den deze uitvoer geheel stop te zetten. Een mededeling van deze strekking werd op 2 dezer gedaan door 
een woordvoerder van het Deense Ministerie van Buitenlandse Zaken. Ook andere landen hebben 
een overeenkomstige maatregel getroffen, al is daarvan als regel in het openbaar niet gebleken. Zo 
deelde op 18 dezer een zegsman van het Westduitse Ministerie van Economische Zaken mede, dat 
elke leverantie van strategisch materiaal aan Indonesië, nu de betrekkingen van dat land met Neder- 
land verslechterd waren, de goedkeuring van de Westduitse autoriteiten zou behoeven. 

Op 23 dezer verklaarde de Britse onder-Minister van Buitenlands Zaken in het Lagerhuis, dat de 
Britse Regering had besloten, de uitvoer van wapens en militaire uitrusting naar Indonesië op te 
schorten, met uitzondering van een lopende order voor grondradar. Kort voordien waren de laatste 
twee Fairey-Gannetvliegtuigen uit een totale order voor 18 stuks, waarvan de leverantie enige jaren 
in beslag heeft genomen, afgeleverd. Hierover verklaarde de Britse onder-Minister, dat ten tijde 
van het vlootincident op 15 januari, dat had geleid tot de beslissing van de (Britse) Regering, deze 
beide vliegtuigen reeds het eigendom waren van de Indonesische Regering, en op grond van deze 
overweging de (Britse) Regering had beslist, dat de vliegtuigen aan Indonesië moesten worden af- 
geleverd. 

De Regering heeft na het gewapende treffen met zorg alles vermeden, wat zou kunnen leiden 
tot verdere verscherping van de situatie. Zij heeft dit beschouwd als een incident en zij heeft zich 
hierdoor niet laten atbrengen van haar streven naar een vreedzame regeling van het geschil met 
Indonesië. 

Dit doet echter niet af aan haar plicht en voornemen om leven en eigendom van allen, die in Neder- 
lands Nieuw-Guinea leven en werken daadwerkelijk - zo nodig met wapenen - te beschermen en 
hiertoe aan de omstandigheden aangepaste noodzakelijke maatregelen te nemen. Zij wil en mag zich 
niet door bedreiging met militair geweld van deze plicht ontslagen rekenen. Zij is zich haar verant- 
woordelijkheid te dezen ten volle bewust en zal in overeenstemming daarmee handelen, indien dit on- 
verhoopt nodig mocht zijn. In dit verband heeft de Regering ook ernstige aandacht geschonken aan het 
voorbereiden van maatregelen voor tijdige inveiligheidstelling in geval van noodvan vrouwen en kinde- 
ren. Aan met de bescherming en veiligheid samenhangende vraagstukken wordt door de Staatssecre- 
taris van Binnenlandse Zaken gedurende zijn verblijf in het gebied bijzondere aandacht geschonken. 

Tenslotte zou ik er nog op willen wijzen, dat in het huidige stadium de waarnemend Secretaris- 
Generaal, door om beurten met de Nederlandse en Indonesische vertegenwoordigers te New York 
gesprekken te voeren, tracht een basis te vinden voor het houden van de hierboven bedoelde Neder- 
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lands-Indonesische onderhandelingen onder zijn auspiciën. Hij heeft daarbij op geheimhouding van 
het vertrouwelijk overleg aangedrongen, een wens, die de Regering uiteraard zal eerbiedigen. 

De Minister-President, 
Minister van Algemene Zaken, 

J .  D E  QUAY 


